
 بسم الله  الرحمن  الرحيم 

ګروپ  ګرانو  غړو  کوښښ  کوم  چي  په  ډېره  لنډه  توګه   ځوانانو  د   د  سالم   

زدکړي  په  برخه  کي  مرسته  و  کم .  دغه   پښتو  ژبي  د   له  تاسي  سره  د   

 الفبې  څخه  را  پيل  کړو . له  زدکړه  به  لومړی   د  پښتو  ژبي  

 : بې  الفد  پښتو  ژبي   

    ر     ذ      ډ       د    ځ      څ      خ      ح       چ    ج      ث      ټ      ت      پ       ب       ا

   ق   ف   غ   ع   ظ    ط  ض    ص   ښ    ش   س    ژ  ږ    ز   ړ 

    . ی  ۍ    ئ   ې     ي ـه (     ههـ     )   و   ڼ   ن      م  ل    ګ   ک 

يا  ږغ  لرونکي     (  vowelواول )     ) الف ،  و ،  ي ،  ې ( په  دغه  الفبې  کي   

 (  بلل  کيږي .  consonant دي  او  هغه  نور  ئې  بې  ږغه  يا )توري   

په  پښتو  کي  يو  شمېر  نښي      ول  تورو  وا   ) الف ،  و ،  ي ،  ې (سربېره  پر  

که  څه  هم  ليکل  کيږي  نه ،  خو  ږغ      ) زور َ ،  زېر ِ ،  پېښُ   او  زورکی ( 

   (  دي .   vowelواول ) لرونکي  نښي  يا  

) زور َ،   او  نښي     ) الف ،  و ،  ي ،  ې (( يا  ږغ  لرونکو  تورو    vowelد  واول )  

دنده  دغه  ده  چي  بې  ږغه  يا  کونسونانت  توري       زېر ِ ،  پېښ ُ  او  زورکی (

 به  ئې     يو  له  بل  سره  نښلوي  او  يا  ئې  په  حرکت  را  ولي .  يو  څو  مثالونه 

۱ 



   دلته  را  وړو :

       لومړی :  الف

 الف  کېدای  سي  چي  هم  واول  او  هم  کونسونانت  وي . 

    منځ  يا  پای  کي  راسي ،  واول  وي  لکه :) الف (  د  کلمې  په   چي  هلکـــ  

     ،  ځکه ) ا (  واول  دئ .(  ــ  دلته ) ت (  په ) ا (  ولاړه  سوې  ده  ا)  ت

 ،  ځکه ) ا (  واول  دئ . ب (  دوه  ځله  په ) ا (  ولاړه  سوې  ده (  ــ  دلته )   ابا) ب

 ، ځکه ) ا (  واول  دئ . ) ا (  ) ښـ (  له ) ر (  سره  نښلولی  دئ(  ــ  دلته  ر اښ) 

 ،  ځکه ) ا (  واول  دئ . ر (  ــ  دلته ) ا (  ) کـ (  له ) ر (  سره  نښلولی  دئا) ک

 ځکه ) ا (  واول  دئ .  ، (  ــ  دلته ) ا ( ) ـتـ (  له ) ب (  سره  نښلول  ده   با) کت 

 ، ځکه ) ا (  واول  دئ . دلته ) ا (  ) چـ (  له ) ی (  سره  نښلولې  ی (  ــ ا) چ

دلته  بايد  و  وايو  چي په  پورتنيو  کلمو  کي ) الف (  واول  يا  ږوغ  لرونکی   

 توری  دئ .   

که ) الف (  د  کلمې  په  پيل  کي  را  سي      پيل  کي :  کلمې  په    ) الف ( د  

 توری  دئ ،  مثالونه  ئې لکه:    consonantغه  يا  واول  نه  دئ  بلکي  بې  ږ

ــ  دا  چي  په ) انګور (  کي  د ) اَ (  پر  سر  زور  راغلی  دئ  او  موږ     ) انَګور (  

) ا (  ئې  له ) نـ (  سره  نښلولی  دئ  ځکه  نو   و  ويل  چي ) زور (  واول  دئ  او  

 وايو  چي  نوموړی ) ا (  واول  نه  بلکي  کونسونانت  دئ . 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

۲ 



(  چي  زور  لري  کونسونانت  او  دوهم ) ا (    لومړی ) اَکي   ــ  په ) انا (      نا () اَ

 واول  دئ  ځکه  چي ) نـ (  ته  ئې  حرکت  ور  کړی  دئ . 

) ا (   کونسونانت  دئ  ځکه  چي  پر  سر  ئې  لومړی    ر (  کي  اــ  په ) انَ   ر (ا) انَ

،  خو  دوهم  الف  واول  دئ  ځکه  چي ) ن (  او ) ر (  ئې  سره   زور  را  غلی  دئ 

 نښلولي  دي . 

دوهم    ــ  په ) اِراده (  کي  لومړی ) ا (  چي  زېر  لري  واول  نه  دئ ،  خو      (  راده) اِ

غلی  دئ  واول  دئ  ځکه  چي ) ر (  ئې  ولاړه   ) ا (  چي  تر ) ر (  وروسته  را   

 کړې  ده .  

و  غواړو  چي   په   د  کلمې  په  سر  کي  را سي  او      کونسونانت ) ا ( کله  چي 

يو  بل ) الف (  ئې  ولاړ  کړو  نو  بايد  دوه  الفان  سره  و  ليکو .  دغه  کار   

  ( الف  )نا  ممکن  دئ  ځکه  د  دوهم ولاړېده  په  يوه  بل  الف   ( الف  )د  يعني 

 پر  سر ) مد (  ليکو  لکه :  ( الف  )پر  ځای  د  لومړي 

 س (  آ )

 رام ( آ) 

 خر (  آ) 

 ش ( آ) 

 غلې ( آ )

 . …ريانا (  آ) 
  

 

 

 

 

 

 

۳ 



  ( الف    ) ره  د  بل  ويلای  سو  چي  د ) ا (  پر  سر  مد  هم  د ) الف (  له  پا    سوا

 پر  ځای  واول  دئ . 

 دوهم :  ) و (

 په  پښتو  کي ) و (  دوه  ډوله  دئ . 

 : لنډ  يا  معروف ) و (  ــ ـ۱

شمشير(،   ) و (  لکه :  کډو ،  بازو ،  تارو ،  ناجو ،  توره )  معروف  يا     لنډ  

 . …لاډو ،  کاهو ،  لور     ، انګور،  اوږد 

واول  او  په   په  ځينو  ځايو  کي   په  څېر   ) الف (     د    ملنډ  يا  معروف ) و (  ه

    ځيو  ځايو  کي  کونسونانت  وي .

 د  کونسونانت  په  ډول :  لنډ  يا  معروف ) و ( 

لنډ ) و (  که  يو  بل  واول  له  کوم  بل  کونسونات  سره  نښلولی  وي  او  يا  

 لکه : و (  کونسونات  وي    وي  نو  دغه  لنډ )   را  وستلیحرکت   په   ئې  

دلته ) و (  کونسونانت ) بې  ږغه (  دئ ،  ځکه  چي  واول  الف  د     ) وار ( :  

 کونسونانت ) ر (  سره  نښلولی  دئ . 

   دلته  لومړی ) و (  کونسونانت  لنډ ) و (  دئ ،  خو  دوهم  ) و (  اوږد  ) ووړ (  :

 يا  مجهول  او  واول ) و (  دئ .    

 

۴ 



وروسته ) يـ (  واول    او   يعني  غم :  دلته ) و (  لنډ  او  کونسونانت  دئ   ) وير (

 ده . 

 :  دلته ) و (  کونسونانت  او  وروسته ) ېـ (  واول  ده .   ) وېره (

تر  لنډ  کونسونانت ) و (  وروسته  واول  توري  را  غلي   کي   مثالو      ولوړ په   

 دي . 

ښو ) زور َ ،  زېر ِ ،  پېښ ُ  او  زورکي  مثالونه  و   ل  ن واو  دلته  لاندي  به  د 

 ګورو : 

 د  کونسونانت ) و (  واول  د ) زور (  نښه  ده .    يعني  دروازه : ) وَر ( 

 دلته  پر  لنډ  کونسونانت ) و (  زورکی  را  غلی  دئ . له  کوره  وتل :     ) وتل (

 ښ  واول  دئ . د ) و (  پر  سر  پې  يعني  ويل :  ل () وُ

 دلته  لاندي  به  ئې  يو  څو  مثالونه  و لولئ : لنډ ) و (  د  واول  په  ډول :  

   په  کډو  کي ) و (  واول  دئ .  ) کډو ( :

   په  تارو  کي ) و (  واول  دئ . :   ) تارو (

   په  کوزه  کي ) و (  واول  دئ  ځکه  چي ) ک (  ته  ئې  حرکت  ور  کړی   ) کوزه ( :

   دئ .

(  ته  ئې  حرکت  ور  کړی    به  کي ) و (  واول  دئ  ځکه  چي ) ر وبپه  ) بوره ( :  

      دئ . 

۵ 



 :اوږد  يا  مجهول ) و (     ـــ۲

و (   لکه :  بيزو ،  ښارو ،  کاکو ،  لالو ،  خور ،  تور ،  نور،     اوږد يا  مجهول )

    .   …کور ،  بور ،  پېغور   

او  هيڅ  کله  کونسونانت      وږد ) و (  واول  دئ ولو  کلمو  کي  ا دلته  لوړ  په  ټ

 نه  را  ځي؛  يعني  هيڅ  کله  د  بل  واول  تر  اغېز  لاندي  نه  را  ځي . 

 مثالونه  ئې  لکه : 

 دئ .   واول(    واوږد )    دلته   ر : وخ

 .  (   واول  دئ و(  اوږد ) و  ،  دوهم )  (۱) لومړی ) و (  ساکن ر : و ور 

 .  دئواول   (    و(  اوږد ) و   تر  ) م (  وروسته ) ر: وم

 دئ . واول  (  اوږد  يا  مجهول ) و (     و)   دلته ړی : وکرب

 . (  واول و  اوږد )دلته   ړی :  و خرَ

   .(  واول و  اوږد )دلته  :    وبيز 

 . (  واول و   اوږد )دلته  :   وهډ

 

 

له  واول  وي  او  نه  بل  واول  له  بل  توري   نه  په  خپدي  چي     توري  هغه  توري  ساکن    (   ۱) 

 لکه :   يعني  پر  سر  وړعندی  يا  غړوندی  لري .  مثالونه  ئې  سره  نښلولی  وي 

ل  نـ (  ساکن  توری  دئ ،  ځکه  چي  نه  تر  ده  وروسته  وروسته  واونجلۍ  ــ  په  نجلۍ  کي )  

يو  څو  نور  مثالونه  ئې     ر ،  زېر ،  پېښ  يا  زورکی  لري .  را  غلی  دئ  او  نه  پر  سر  زو

کي    ) دی  مڼه  خوري (ري  خوْْپه      ….توری  سْ پوږمۍ ،   سْ  مر ،لْ   ،  دهزْ   ړي ،کْ  ،  رور   وْلکه :   

 مثال  ئې :  دوی  انګور  خوري .  ساکن  توري  دي    ( و  دواړه  ،) خـ 

۶ 



 ،  ئ ( په  پښتو  کي ) ي ،  ې ،  ی ،  ۍ 

ګانو  خبره  نن  د  ډير  خلکو  او  زدکوونکو  د  خوښي  وړ      (   ی  )د  پښتو  

ګرځېدلې  ده .  دا  ځکه  چي  د  هري ) ي (  د  پر  ځان  نه  کارول  په  کلمه  کي   

غه  کار  لپاره  يو  څو  ټکي  و   د  د زه  کوښښ  کوم  چي   خرابي  را  ولي .   

 .کي  يو  څه  په  لاس  ور  څخه  را  وړيچي  لوستون   ليکم .  خدای  دي  و  کي  

 دغه  لاندي  ډولونه  لري .      په  پښتو  کي ) ی (

 ــ  ملينه  يا  نرمه ) ی (   ۱

 ــ  معروفه  يا  لنډه ) ي (   ۲

 ــ  مجهوله  يا  اوږده ) ې (   ۳

 تانيثي  يا  درنه   ښځينه ) ۍ (    ــ  ثقيله  ۴

 درنه  فعلي ) ئ (   ــ  ثقيله  فعلي  يا  ۵

کونسونانتو   بې  ږغو  يا   د  نورو      (  د  الفبې  ئ) ی ، ۍ  او    په  پښتو  کي  

او  نورو (  په  شان  کارول  کيږي .  ږغ    ،  د ، ) ت ،  خ ، ر ،  س ،  م :  تورو لکه  

د ) ي (  ور  کوي  مګر  د  واول  په  ډول  نه  کارول  کيږي،  خو  يوه  ځانګړتيا   

      . دا  ده  چي  د  تر  مخ  توري  د  زور  يا  زورکي  تعيينوونکي  دي    ئې

  کونسونانت  يا  بې  ږغه نرمه ) ی (  هغه      :  لکه   ) ی ( يا  نرمه  ملينه   ــ   ۱

او    زور  يا  الف ) يا تر  مخ  توری  ئې د  کلمې  په  پای  کي  د  چي    هتوری  د

    ،  ځای    دی، سپی،  منګی ،  می ،  لرګی ،  ،  غسړی   يا  لنډ ) و (  وي  لکه :

۷ 



 او  نور .  زوی،  خوی ،  لوی ،  بوی  پای،   

 لاندي  خواص  لري : ملينه  يا  نرمه ) ی (  دغه   

         يا   ،  يا  زور  لريئې  به  تر  مخ  توری   اسي چي  ر کي     ې  په  پایکلم  د   •   

 .    ) و (  وي يا  معروف ) الف (  او           

    منځ  کي د  کلمې  په  که  او  کي  نه  را  ځي  د  کلمې  په  سر  ) ی (   نرمه  •   

 لکه :   او  په  خپله  په  معروفه ) ي (  اوړي   دوه  ټکي  اخلي را  سي            

 . …  ،  غوييه،  زمريه زړګيه ،  سړيه ،  سپيه           

  مذکر  لې  وي  هغه  اسمونه   ـای  کي  را  غــه  پــکه  د  اسمونو  په ) ی (   نرم   •  

 او  کله   . …لکه :  سړی ،  غويی ،  زمری   ه  وي اسمونرد  ـــمفه (  رينــ) ن       

 د  ځای  د  اسم  په  پای  کي  نسبتي  صفت  جوړوي  لکه :  له  کابل        کله         

 . …څخه  کابلی ،  له  هرات  څخه  هراتی ،  له  لغمان  څخه  لغمانی        

 مثالونه  ئې : 

                         پر  خپله  لار  ځي .  ی  سړ

 مخه  توری ) ړ (  زور  لري .    لهکي  تر ) ی (    ( سړی  )په 

 بريښي .                              ید  ملالۍ  د  امېل  غم

 مخه  توری ) م (  زور  لري .    لهکي  تر ) ی (     ( غمی )په 

 اره  کړ .                                                    یاحمد  لرګ

 کي  تر ) ی (  د  مخه  توری ) ګ (  زور  لري .  (  لرګی )په 

 ډېر  خطر  ناک  وي .  ی   سپ   یلېون 

 
      ۸ 



 مخه  توري ) ن  او  پ (  زور  لري .   لهاو  سپی  کي  تر ) ی (    ( لېونی  )په 

 ه  پښتو  پوهيږي . ټول  خلک  پ  ید  دغه  ځا

 مخه  توری  ) ا (  دئ .    لهکي  تر ) ی (   ( ځای  )په 

 د  ملالۍ  ورور  دئ  .                                          یدَ

 مخه  توری ) د (  زور  لري .   لهکي  تر ) ی (    ( دی) په 

       لري .                                     ی احمد  ډېر  بد  خو

 مخه  توری  لنډ ) و (  دئ .    لهکي  تر ) ی (   (  خوی  )په 

 کور  کي  ژوند  کوي .            یملالۍ  په  هغه  لو

   دئ .   ) و ( واول مخه  توری  لنډ    لهکي  تر ) ی (   ( لوی  )په 

،  دي،  لري     لکه  پشي، نالي ،  کالي ،  پاکي  ) ي ( :يا  لنډه   معروفه   ــ   ۲

 دغه  لاندي  خواص  لري : .  معروفه ) ي (   او  نور 

 د  کلمې  په  سر ،  منځ  او  پای  کي  را  ځي .      •    

     (  او   الف واول ) ر ـــای  کي  تــه  پـپجا  ــا  هېــيې  ـه  ) ي (  د  کلمــمعروف   •    

 وروسته  نه  را  ځي . ) و (  يا  اوږد مجهول            

 :  مثالونه  ئې

  موږک  ته  غلې  ده .   يپش

 ناسته  ده .                                   يملالۍ  پر  نال 

 .  يپاک  سات   ي سدو  خپل  کال

 .               يروغتيا  ته  ګټه  لر  يد  بدن  پاک 

 .   يد  يخلک  غښتل   يد  دغه  کل
۹ 



 .   ي لر  ييوه  پش  يدوی  په  خپل  کور  ک

يا  لنډه ) ي (  د  کلمې  په  سر  کي  راسي کونسونات  ده  او      کله  چي  معروفه

 په  خپله  يوه  بل  واول  ته  اړتيا  لري  چي  حرکت  ور  کي  لکه :   

(  کي  ) يَـ (  زورکی  لري  او  تر  وروسته  چي  ئې ) و (  را   ۱په  ) يو (  يعني )

 دئ . غلی  دئ  ساکن  او کونسونانت  

 .   کي  ) بـ (  ساکنه  ده  او ) ـيـ (  کونسونانت  ده ،  ) الف (  واول  دئ  په ) بيا (

  ـر ، مېز، ـ، ډې  مستې  لکه  ادې ،  شيدې ،    ) ې ( :  يا  اوږدهمجهوله   ــ   ۳

 مجهوله ) ې (  دغه  لاندي  خواص  لري : او  نور .   ،  دې ،  خوږې کاسې 

              نه  را  ځي ،  خو  د  کلمې  په  منځ  مجهوله  ) ې (  د  کلمې  په  سر  کي   •    

 او  پای  کي  را  ځي .          

 . …د  کلمې  په  منځ  کي :  ډېر ،  تېر ،  پرهېز ،  تېز     •     

 . …:  ادې ،  پيالې ،  لرې ،  کاسې  لکه  د  کلمې  په  پای  کي    •     

 مثالونه  ئې : 

 ده .   ېره  سپين  سرې ډ  ېد  احمد  اد 

 پروتين  لري .  ېد  غوا  شيد

 د  شيدو  څخه  جوړيږي .   ېمست 

 ر  کتابونه  لرو . ېموږ  ډ

 دي .   ېز  پرت ېپر  م   ېستا  کتابچ 

۱۰ 



د  معروفي ) ي (  او  مجهولي ) ې (  په  کارولو  کي  د  ختيځي  او  لوېديځي   

 لهجې  تر  منځ  توپير  دئ .  

جې  او  ختيځه  د  ننګرهار ،  لغمان ،  کنړ   د   لوېديځه  لهجه  د  کندهارۍ  له

اروزګان ،   زابل ،  کندهر ،  هلمند ،     )خلکو  لهجه  ده .  کندهارۍ  لهجه  د  

 لونه  ئې : الهجه  ده .  د  توپير  يو  څو  مث  فراه  او  د  هرات  د  پښتنو ( 

 ختيځه  لهجه   لوېديځه  لهجه 

 کتاب   ښځېد    کتاب   ښځيد  

 چې   چي

 په  کابل  کې     په  کابل  کي 

ل وستونکي  دغه   پورتني  توپيرونه  دلته  ځکه  را  وړل  سول  چي  ځيني  

 پوښتي  چي  دغه  څرنګه  خبره  ده .  هغه  دئ  وضاحت  مي  ور  کړی  دئ . 

  او  هم  دد  مونثو  يا  ښځينه  نومونو     :   (   )  ۍتانيثي    يا  درنه  ثقيله   ــ   ۴

لپاره   دغو  مونثو      ملالۍ ،  ګاډۍ،    :  راځي  لکهاسمو  د  ځينو  صفتو  

   .   ور ـاو  ن چوکۍ ،  ،  لکۍ ،  بېړنۍ،  لېونۍ  لنګۍ،  غالۍ 

) ۍ (  ئې  په  پای  کـي  را  غلې  وي  مونث  يا  ښځينه     دغه   هغه  کلمې  چي 

ي  خواص   نومونو  لپاره  صفتونه  دي .  دغه  ) ۍ (  لاند   د  ښځينه  نومونه  يا

 لري  لکه : 

 توری  ئې ) زورکی (  لري . هغه  کونسونانت ) ۍ (  ده  چي  تر  مخ      •    

 

 

 

 

 

 

 
 

۱۱ 



 دغه ) ۍ (  د  کلمې  په  سر  کي  نه  را  ځي .    •    

 ه  ) ۍ (  د  کلمې  په  پای  کي  تر ) الف (  وروسته  نه  را  ځي .   دغ   •    

 ه  اسمو  او  صفتو  لپاره  را  ځي . د  ښځيندغه ) ۍ (    •    

 مثالونه  ئې : 

 په  ښوونځي  کي  ده .  ۍملال 

 را  ولي .      ۍپاچا  امان  الله  خان  غوښتل  چي  هيواد  ته  رېل  ګاډ 

 تړلې  وه .   ۍميرويس  خان  د  افغاني  غيرت  لنګ 

 وال  شهرت  لري .   ۍ  نړ  ۍافغاني  غال 

 کش  کړه .     ۍلک  هغه  کوچني  هلک  پشي  تر 

 حاصل  ور  کوي . مځکي  ښه      ۍد  ارغنداو  د  اولسوال

   ،،  و  خورئ! مه  کوئ !پاره  راځي  لکه :   لد  فعلونو       :  ) ئ ( ثقيله  فعلي  ــ     ۵

 : ثقيله  فعلي ) ئ (  دغه  لاندي  خواص  لري   خورئ  او  نور .  ، !   را  وړئ

 .  چي  تر  مخ  توری  ئې  زورکی  لري هغه  کونسونانت ) ئ (  ده    •    

 ثقيله  فعلي ) ئ (  هم  د  کلمې  په  پای  کي  تر ) الف (  وروسته  نه  را     •    

 ثقيله  فعلي ) ئ (  د  کلمې  په  سر  او  منځ  کي  نه  را  ځي .     •    

 مثالونه  ئې : 

 ! ئکوچنيانو،  بد  کارونه  مه  کو

 !  ئخور    و،  ډوډۍ    ئ ژر  را  س

 !   ئرا  وړخپل  کتابونه  کور  ته  تاسي   
۱۲ 



 . ښه  ګټه  نه  لري    ئخور کوم  خواړه  چي  تاسي  

 مخه  تـوری  زورکی  لري .   تر   ) ئ ( ي هـر  دپه  پورتنيو  جملو  کي   

ځيني  خلک  دغه ) ئ (  امريه ) ئ (  بولي .  په  هر  صورت  دغه ) ئ (  د  مونث   

 لپاره  نه  را  ځي  بلکي  يواځي  د  فعلونو  لپاره  را  ځي .   اسمونو   

کله  کله  ځيني  خلک  ليکي :  احمد  خپل  کار  کړۍ  دۍ .  په  لوېديځه  لهجه   

ثقيله ) ئ (   فعلي   په   په  ښځينه  ثقيله ) ۍ (  نه  بلکي   کي  ) کړۍ (  او) دۍ (   

و  ئې   ثقيله  فعلي ) ئ (   موږ  کولای سو چي  په   کيږي ،  نو   کل   او  لي   ظتلف

ثقيله  ښځينه ) ۍ (  يواځي  د  ښځينه      ليکو ،  خو  نه  په  ثقيله  ښځينه ) ۍ ( . 

اسمو  او  د  هغو  د  ځينو  صفتو  لپاره  را  ځي .  هغه  جمله  بايد  داسي  و   

 ليکو : 

،  نو  به  داسي   ئې  و  ليکي    کندهارۍ  لهجهپه      مطلقغواړي  چي   څوک      که

       :   وي

 . دئ   ئاحمد  خپل  کار  کړ

،  هغه  به  داسي   کي  لي له  مخي     فيصلې  پښتو  ټولني  د   که  ئې  څوک  د   

    :وي

 احمد  خپل  کار  کړی  دی . 

لپاره  ضمير  دئ .  د     د  غايب  مفرد  ( دی ) ) دئ (  ده . ) دی (  او ه  د لته  خبرد

) دی (  ضمير  د   په  پای  کي    (  احمد  خپل  کار  کړی  دی  )  پورتنۍ  جملې  

 ځکه  ئې  نور  داسي  ليکي :  ی  دئ ، فعل  پر  ځای  کارولی  سو 

 

 

 

 

 

 

۱۳ 



 ځپل  کار  کړی  دئ .  احمد   

         ئ .) دئ (  فعل  دد  فيصلې  موافق  او  ( کړی  )ه  دغه  جمله پ

نور  مخته  ولاړ  سو  ښه  به  دا  وي      تر  دې  چي  په  دغه  برخه  کي    د  مخه

چي  د  پښتو  ژبي  يو  څو  ځانګړتياوي  را  په  ګوته  کړو او  بيا  ئې  له   

 سره  پرتله  کړو :   ( دري   )فارسي 

 ــ  لومړی  

   که  څه  هم  په  دغه  اړه  مو  تر  مخه  خبري  کړي   شروع  په  ساکن  توري :

 يو  څو  مثالونه  ئې  را وړو  لکه :  دي،  خو  بده  به  نه  وي  چي 

 .  …موږ ز ده ،   ز،   توری سپوږمۍ ،  س مر ،  لجلۍ ،   ن

ساکن  توری  هغه  توری  دئ  چي  نه  په  خپله  واول  وي  او  نه  د  کوم  بل   

توري  سره      له  بل   نه  په  واولاو   وي   حرکت  را  غلی      واول  له  لاري  په

 نښتی  وي . 

    دوهم  ــ

زورکی  دئ  چي  په  فارسي  دري  کي  نه   د  پښتو  بله  ځانګړتيا      زورکی :

 سته .   

.  مثالونه  ئې  که  څه  هم   زورکی  د  زور  او  پېښ  تر  منځ   يو  حرکت  دئ  

و  دوه  درې   بيا  يځل   څو  پاڼي  تر  مخه  را  غلي  دي ،  خو  دلته  به  ئې  يو   

 را  وړو :    ونهمثال
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په ] ) ته (  کي  پر ) تـ ( ،  په ) زه (    .…ته ،  زه ،  مه ،  که ،  تل ) همېشه ( ،  بل  

په  )که ( کي  پر ) کـ ( ،  په ) تل (  کي  پر   کي  پر ) ز ( ،  په ) مه (  کي  پر ) مـ ( ، 

 غلی  دئ .      ) تـ (  او  په ) بل (  کي  پر ) بـ (  زورکی  را 

 دلته  د  پښتو  او  دري  تر  منځ  توپير  دا  دئ  چي  په  دري  ژبه  کي : 

        : لکه  ــ  شروع  په  ساکن  توري  نه  کيږي ۱

     .  دا  چي  د  دري  ژبي  (  چي ) ز (  ئې  ساکنه  ده  زده)  په  پښتو  کي   •     

    تلفظ  کولای  ځکه  ئې  په ) ايزده (  نکي  ساکنه ) ز (  نه  سي  ووکخبري           

          کوي .  زموږ  يو  شمېر  پښتانه  ئې  هم  د  فارسي  ژبو  څخه  په    تلفظ           

 زده (  تلفظ  کوي ،  چي  دغه  کار  تېر  وتنه  ده . اي ) تقليد           

 تلفظ  کوي      نجلۍ  چي ) ن (  ئې  ساکن  دئ،  دري  ژبي  ئې  په  اينجلی    •    

     هغوی  يو  شروع  په  ساکن  نه  سي  کولای  او  بل  تر) ۍ (  له  مخه            

 چي ) ل (  زورکی  لري  هغه  هم  نه  سي  تلفظ  کولای ،  ځکه  ئې           

                     ) اينجلی (  تلفظ  کوي .  دا  چي  زموږ  يو  شمېر  پښتانه  ئې  هم         

 تېروتنه  کوي . ،  نو  دغسي  تلفظ  کوي           

فارسي  ژبي   هم  په  تېره  پاڼه  کي  چي  مو  نور  مثالونه  را  وړي  دي  هغه  

     هغه  هم  سم  نه  سي  تلفظ  کولای .           

 مثالونه  ئې  لکه :   :   زورکي  تلفظ  په  دري  کي  نه  سته  دــ   ۲

 . …،  که   زه ،  ته ،  به ،  له ،  مه ،  ښه    •    

 په  پورتنيو  کلمو  کي  د ) ز، تـ ،  بـ ،  لـ ،  مـ ،  ښـ (  پر سر  زورکی  لري .            
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 .  …،  و  خورئ ،  را  وړئ ملالۍ ،  ګاډۍ ،  رسۍ ،  غاړګۍ ،  سپۍ    •   

 لته  هم  په  هره  کلمه  کي  تر ) ۍ ،  ئ (  مخکي  توری  زورکی  لري   د          

        دري  ژبي  خبرو  کوونکو  ته  ئې  تلفظ  مشکل  دئ .         ځکه  د           

 ،  ڼ (  تلفظ : ږ ،  ښ ډ ،  ړ ،  څ ،  ځ ،  ټ ،   پښتو  ژبي  د ) د   ــ  ۳

خبري  کوونکو  ته  د  پښتو  د  پورتنيو  ږغونو  تلفظ  مشکل     د  فارسي  ژبي  

وچنيانو  او  ځوانانو   کدئ ،  خو  په  دغه  وروستيو  کلو  کي  د  کندهاري   

په  خبرو  کي  هم ) څ (  په ) س (  او ) ځ (  په ) ز (  اوښتي  دي .  ښه  به  دا  وي   

و  ټکو  ته  پاملرنه  و  کړي   دغرونه   او  د  کوچنيانو  ميندي  او  پلچي  ځوانان   

      او  سم  ئې  کي .

 عبدالعلي  رسول زاده 
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